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Osasun Zentroa gaur
Centro de salud hoy

Mediku kopurua 
Gaur egun sei mediku ari dira zerbitzu orokorra 
ematen osasun zentro honetatik artatzen diren 
hiru herrietan: Ataunen, Olaberrian eta 
Lazkaon. Horietatik hiru ditugu Lazkaon lanaldi 
osoan egunero, eta egun batean lanaldi erdiko 
mediku bat gehiago dugu.

Berriki mediku bat gehiago izatea lortu du 
osasun-zentroak, eta Lazkaon ari ziren 
medikuen gain-karga arintzea lortu dute. Izan 
ere, mediku hau iritsi arte Lazkaoko hirurek 
1700na paziente zituzten, eta orain zenbaki 
hori 1500era murriztu da. Esan behar da horixe 
dela Osakidetzak kopuru jasangarritzat jotzen 
duena, nahiz eta idealtzat 1300eko kopurua 
ezartzen duen.

Ordutegian egokitzapen batzuk ere egin behar 
izan dituzte zerbitzu guztiak herri guztietan 
koadratzeko. Lehen goizeko zortzietatik 

arratsaldeko hiruretara ziren kontsultak orain 
goizeko hamarretatik arratsaldeko bostetara 
dira. Larrialdirik izanez gero, ordea, goizeko 
8etatik artatzen dituzte.

Datorren urtean hastekoak dira osasun-zentro 
berriaren obrak. Bi fasetan egitea aurreikusten 
da: lehenengoan, orain dagoena eraitsi eta leku 
berean berria egitea; bigarrenean, haren 
iparraldera (Ariztiandi aldera) beste eraikin bat 
egitea.

Datorren urtean lehenengo faseko lanak hasiko 
dira eta lanek bi urte irautea aurreikusten da. 
Oraingo anbulatorioa eraitsi eta lazkaotarrok 
osasun-zerbitzurik gabe gera ez gaitezen, 
aurrez eraikitako moduluak  ezarriko dira 
ikastolaren eraikin nagusiaren hegoaldeko 
kirol-zelaian, Mikelar aldera. 

Datorren urtean hasiko dira berritze lanak. 
Honen aurrean, Lazkaoko osasun zentroaren egoera zertan den jakinarazi 

nahi dizuegu lazkaotarroi, berritze lan horien  zertzelada batzuekin batera. 

El próximo año comenzarán las obras de renovación. 
Ante ello, queremos informar a los vecinos y vecinas de Lazkao sobre el estado actual 

del centro de salud de Lazkao, junto con algunos detalles sobre dichas obras.

Bi urte horien buruan, lehenengo faseko 
eraikin berria amaitua denean, hedaduraz 
oraingoa halako bikoeraikin bat izango omen 
dugu osasun-zerbitzua emateko. 

Horrekin lortu nahi da oraingo zerbitzu osoa 
ematen jarraitzea, eta orain galdua dugun 
zerbitzu bat ere berreskuratzea: emaginarena. 
Emaginaren lana, erditzean laguntzeaz gain, 
erditu aurreko ikastaroak ematean eta erditu 
ondorengo suspertzean orientazioa eskaint-
zean datza. 

Erizain eta mediku
egoiliarren formazio-gune 
Eraikin berria amaitutakoan, gainera, beste 
funtzio bat ere eman nahi zaio Lazkaoko 
osasun-zentroari: mediku eta erizain egoilia-
rren formazio-gune izatea: BAMEak (MIR) eta 
BAEEak (EIR) hezteko zentro bilakatu nahi da. 
Zehazki, medikuntza-fakultatearekin elkarla-
nean, mediku eta erizaingaiei praktikak 
egiteko aukera eskainiko dien zentroa. Horre-
tarako, Lazkaoko osasun-arduradunak ari dira 
dagozkien urratsak egiten. 

 

Larrialdi-zerbitzuan
aldaketa 
Orain arte arratsaldeko bostak arte larrialdi 
zerbitzuak herrian bertan genituen lazkaota-
rrok, eta handik aurrera Beasaina edo Zumarra-
gara joan behar izaten genuen, larrialdia zein 
zen. Mediku bat eta erizain bat osasun zentroan 
egoten ziren ordutegi horretan. 
Egia da larrialdi hori kontsulta ordutan gertatuz 
gero, pazienteren bati aurretiaz zuen hitzordua 
bertan behera gelditzea ekar ziezaiokeela, 
baina, noski, kontuan izan behar dugu mediku 
eta erizainen lanbideari dagokion eginkizun bat 
dela beharrak identifikatu eta haien arabera 
sailkatzea. Orain, kontsulta-orduak arratsalde-
ko bostak arte zabaltzearekin, berariaz larrial-
diak artatzeko ardura duten medikurik eta 
erizainik ez da izango, baina, beharra egokituz 
gero bermatua dago larrialdi zerbitzu hori, 
goizetan dagoen bezala. 
Argazkiak: osasun-zentroa, ikastolako patioa, 
moduluak.
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Número de médicos/as
Actualmente, seis médicos/as prestan servicio 
general desde este centro de salud para tres 
municipios: Ataun, Olaberria y Lazkao. De 
estos/as, tres trabajan en Lazkao a jornada 
completa todos los días, y un/a médico/a adicio-
nal a media jornada un día por semana.

Recientemente, el centro de salud ha conseguido 
incorporar a un/a médico/a más, lo que ha 
permitido aliviar la sobrecarga de trabajo de 
los/as médicos/as de Lazkao. Antes de esta 
incorporación, cada uno/a de los/as tres 
médicos/as atendía a 1.700 pacientes, y ahora 
este número se ha reducido a 1.500. Cabe 
destacar que esta cifra es considerada sostenible 
por Osakidetza, aunque el ideal se establece en 
1.300 pacientes.

También se han realizado algunos ajustes en los 
horarios para coordinar todos los servicios en los 
diferentes municipios. Anteriormente, las consul-
tas eran de 8:00 de la mañana a 15:00 de la tarde, 
pero ahora se han establecido de 10:00 a 17:00. 
No obstante, en caso de urgencias, la atención 
está garantizada desde las 8:00 de la mañana.

Las obras
El próximo año se iniciarán las obras del nuevo 
centro de salud. Se prevé llevarlas a cabo en dos 
fases: en la primera, se demolerá el edificio 
actual para construir uno nuevo en el mismo 
lugar; en la segunda, se levantará otro edificio al 
norte de este (en dirección a Ariztiandi).

En la primera fase, que comenzará el próximo año, 
las obras durarán aproximadamente dos años. Para 
evitar que los vecinos y vecinas de Lazkao se queden 
sin servicio de salud, se instalarán módulos prefabri-
cados en el campo deportivo situado al sur del 
edificio principal de la ikastola, hacia Mikelar.

Una vez finalizada esta primera fase, el nuevo 
edificio tendrá el doble de capacidad del actual y 
permitirá ofrecer el servicio completo. Además, se 
recuperará un servicio que se había perdido: el de 
la matrona. La matrona, además de asistir en los 
partos, se encarga de impartir cursos prenatales y 
de ofrecer orientación en la recuperación posparto.

Centro de formación para residen-
tes de medicina y enfermería
Cuando el nuevo edificio esté terminado, 
también se le asignará otra función: convertirse 
en un centro de formación para residentes de 
medicina y enfermería. Se pretende que sea un 
centro para la formación de MIR (Médicos/as 
Internos/as Residentes) y EIR (Enfermeros/as 
Internos/as Residentes), en colaboración con la 
facultad de medicina, ofreciendo prácticas a 
estudiantes de medicina y enfermería. Los/as 
responsables del centro de salud de Lazkao ya 
están dando los pasos necesarios para lograr este 
objetivo.

Cambio en el servicio de urgencias
Hasta ahora, los/as vecinos/as de Lazkao 
disponíamos del servicio de urgencias en el 
municipio hasta las 17:00. A partir de esa hora, 
dependiendo de la urgencia, era necesario 
desplazarse a Beasain o Zumarraga. En el centro 
de salud, había un/a médico/a y un/a enferme-
ro/a encargados/as de estas urgencias.

Es cierto que, si esta urgencia ocurría durante el 
horario de consultas, podría ocasionar la cancela-
ción de citas previas de otros/as pacientes. Sin 
embargo, debemos tener en cuenta que identifi-
car y priorizar necesidades forma parte del 
trabajo de médicos/as y enfermeros/as.

Ahora, con la ampliación del horario de consultas 
hasta las 17:00, no habrá personal médico o de 
enfermería específicamente asignado a urgen-
cias en ese horario. No obstante, como ocurre por 
las mañanas, el servicio de urgencias estará 
garantizado si surge la necesidad.
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2025eko
Aurrekontuak 

Presupuestos
2025eko aurrekontuak lantzeko 2024ko azaroan 
egin ditugun lau bileretatik lehengoan bertan 
aurkeztu zizkiguten ohiko sarrera eta gastuen 
zerrenda eguneratuak. Haiekin batera, aurreiku-
sitako emaitza positiboa zenbatekoa zein zen 
adierazi ziguten, 1,5 milioi ingurukoa, eta horiek 
datorren urtean zertan inbertitu nahi zituzten 
ere bai: Katilusoro (meandroa) aisialdirako eta 
kirola egiteko egokitzea, haur parke bat estalt-
zea, parte hartzeko prozesuan herritarrek 
hautatutako proiektuak, HAPOren erredakziora 
eta parte hartzera bideratutako zenbatekoa, 
bizikleta-aparkalekua estaltzea, Hirigoieneko 
lokalen erosketa ekintzailetza proiektuak 
abiarazteko, Lazkaomendirako oinezko bidea…

Lehenik eta behin gure kexa adierazi genien, 
hasteko, proposatu zizkiguten egitasmoetako 
asko bi alderdion artean partekatuak izanik, ez 
zituztelako gurekin eseri eta landu nahi izan. Bi 
alderdion arteko elkarlana aberasgarria izan 
daitekeela uste dugu guk, batez ere akordio 
erraza izan dezaketen gai hauetan; baina PNVk 
argi utzi du beste behin ere ez dela proposame-
nak bidelagunekin lantzeko gai, eta nahiago 
duela euren bidea bakarka egin eta gainontze-
koak bere gurdira igotzea.

Hala ere, inbertsio proposamen gehienetan gu bat 
gentozen, eta hala adierazi genien. Baina ez ginen 
horretara mugatu: guretzat estrategikoak diren 
lau lan-ildo aurkeztu genizkien (krisi ekosoziala, 
zaintza, euskara eta etxebizitza), eta, beraien 
aurrekontuetan gai hauen inguruan ikusten 
genituen gabeziak nabarmendu genizkien, 
proposamen zehatzak egitearekin batera.

Honela, eta PNVk onartuko zigun eremu murrit-
za kontuan izanda, lau proposamen gehigarri 
egin genizkien:

� Krisi ekosozialean, berdeguneak zabaltzea 
herriko erdigunean; 

� Zaintzan, zaintzaileen formazio saioak 
antolatzea, profesionalei nahiz  familiartekoei 
zuzenduak, harreman sareak sustatze aldera; 

� Euskaran, harrera protokolo eraginkor bat 
lantzea; 

� Eta etxebizitzan, herriko diagnostikoa berrit-
zea alokairuko etxebizitza aukerak gehitzeko 
helburuarekin.

Laurak onartu zizkiguten bere erara azken 
bileran, baina ordaindu ezin genuen bidesari bat 
eskatu ziguten trukean: kiroldegiaren gainkos-
tua estaltzeko beste 350.000 euro onartzea.
Iraileko Nabarmenetan plazaratu genuen jada 
milioi bat euroko (1.000.000 €) gainkostu 
metatua zeramala kiroldegiak; azaroan bertan 
onartu zuten beste kreditu aldaketa bat, 
350.000 eurokoa hura ere, igerileku zaharraren 
sabaia konpontzeko; eta 2025eko aurrekontue-
tan beste 350.000 euroko partida gehigarri bat 
sartu dute auskalo zein arrazoirengatik obraren 
kostua gora doalako. Guk, noski, ezin dugu 
neurrigabeko garestitze hori onartu.

Ondo ezagutzen dugu elkar Lazkaoko PNVk eta 
EHBilduk, eta zalantzarik ez dugu gainkostu hau 
azken momentuan aurkeztuta PNVk zer bilatzen 
zuen: argazkian Lazkaoko inbertsioen aurka 
bozka ematen atera nahi gintuzten, baina ez 
zuten lortu: aurrez argi eta garbi adierazi genuen 
proiektu horiekin guztiekin bat egiten genuela, 
baina ezin genuela onartu lazkaotarren patrike-
tatik beste 350.000 euro gehiago justifikatu 
gabe ateratzea; azken hori erretiratzen bazuten, 
gure botoa baiezko borobila izango zela. Beste 
argazki baten bila zebiltzanez, eta ez zuten 
atzera egin. Ondorioz, EHBilduk abstentziora jo 
zuen.
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En la primera de las cuatro reuniones que 
llevamos a cabo en noviembre de 2024 para 
trabajar los presupuestos de 2025, nos presenta-
ron la lista actualizada de ingresos y gastos 
habituales. Junto a ello, nos indicaron cuál era el 
resultado positivo previsto, que ascendía a unos 
1,5 millones de euros, y también nos explicaron 
en qué querían invertirlos el próximo año: 
adecuación de Katilusoro (el meandro) para el 
ocio y el deporte, cubrir un parque infantil, los 
proyectos seleccionados por la ciudadanía en un 
proceso participativo, la redacción y participa-
ción del PGOU, cubrir un aparcamiento de 
bicicletas, la compra de locales en Hirigoien para 
poner en marcha proyectos de emprendimiento, 
el camino peatonal hacia Lazkaomendi…

En primer lugar, expresamos nuestra queja 
porque, aunque muchos de los proyectos 
propuestos son compartidos por ambas forma-
ciones, no quisieron sentarse con nosotres para 
trabajarlos de manera conjunta. Desde nuestro 
punto de vista, la colaboración entre las dos 
formaciones puede ser enriquecedora, especial-
mente en temas que podrían alcanzar un 
acuerdo fácilmente. Sin embargo, el PNV dejó 
claro una vez más que no es capaz de trabajar las 
propuestas con sus compañeres de viaje, y que 
prefiere seguir su camino en solitario para que el 
resto simplemente se suba a su carro.

Aun así, manifestamos nuestro apoyo a la 
mayoría de las propuestas de inversión. Pero no 
nos quedamos ahí: presentamos cuatro líneas 
estratégicas que consideramos prioritarias 

(crisis ecosocial, cuidados, euskera y vivienda) y 
señalamos las carencias que veíamos en estos 
temas dentro de su presupuesto, acompañándo-
lo de propuestas concretas.

De este modo, teniendo en cuenta el escaso 
margen que el PNV estaba dispuesto a aceptar, 
les planteamos cuatro propuestas adicionales:

• En la crisis ecosocial, ampliar las zonas verdes 
en el centro del pueblo;

• En cuidados, organizar sesiones de formación 
para cuidadores/as, dirigidas tanto a profesio-
nales como a familiares, para fomentar las 
redes de apoyo;

• En euskera, desarrollar un protocolo de 
acogida efectivo;

• Y en vivienda, actualizar el diagnóstico del 
municipio con el objetivo de aumentar las 
opciones de alquiler.

Aceptaron las cuatro propuestas a su manera en 
la última reunión, pero nos pidieron algo que no 
podíamos asumir: aprobar otros 350.000 euros 
para cubrir el sobrecoste del polideportivo.

Ya habíamos señalado en los Nabarmenak de 
septiembre que el polideportivo acumulaba un 
sobrecoste de un millón de euros (1.000.000 €). 
En noviembre aprobaron otra modificación de 
crédito, también de 350.000 euros, para reparar 
el techo de la antigua piscina, y en los presupues-
tos de 2025 han incluido otra partida adicional 
de 350.000 euros por razones que desconoce-
mos, dado que el coste de la obra sigue aumen-
tando. Evidentemente, no podemos aceptar este 
encarecimiento desmesurado.

PNV y EHBildu nos conocemos bien en Lazkao, y 
no tenemos dudas sobre lo que buscaba el PNV 
al presentar este sobrecoste en el último 
momento: querían que apareciéramos en la foto 
votando en contra de las inversiones en Lazkao. 
Pero no lo consiguieron. Dejamos claro desde el 
principio que estábamos de acuerdo con todos 
esos proyectos, pero que no podíamos aceptar 
que se sacaran 350.000 euros más del bolsillo de 
les vecines sin una justificación. Indicamos que 
si retiraban esa partida, nuestro voto sería un sí 
rotundo. Como estaban buscando otra foto, no 
dieron marcha atrás. En consecuencia, EHBildu 
optó por la abstención.

- 6 -



Nabarmenetan
nabarmenenak
Badakizue gutxi gora behera hilean behin 

udalarekin zerikusia duten gaiak denon jakinean jartzen ditugula 
“NABARMENAK” deitu dugun boletinaren bidez. Bertan, hitz gutxitan, 

gure ustez garrantzia gehien duten gaien inguruan zertzelada batzuk ematen 
ditugu hitz gutxitan. Gure jokabide eta kode etikoarekin bat ez datozen erabaki 
eta gertakizunak ere bertan plazaratzen ditugu (hala nola, udal ordezkarien eta 

udalaren hornitzaile garrantzitsuen arteko akordio pribatuak).

Como sabéis, aproximadamente una vez al mes publicamos un boletín llamado 
"NABARMENAK" para compartir temas relacionados con el ayuntamiento que consideramos 

importantes para toda la ciudadanía. En este boletín, resumimos de forma breve los temas que 
creemos más relevantes y, además, denunciamos decisiones o sucesos que no se ajustan a 

nuestro comportamiento ni a nuestro código ético (como acuerdos privados entre representantes 
municipales y proveedores importantes del ayuntamiento).

Ba 2024 urtea amaitzera doan honetan, atzera 
begirako bat egin dugu, eta hauek dira gehien 
jorratu ditugun gaiak:

Con el año 2024 llegando a su fin, hemos hecho 
un repaso y estos son los temas que hemos 
tratado con mayor frecuencia:
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Gauza jakina da EHBilduren marka bereizgarrie-
tako bat herritarren iritziak erabaki organoetara 
bideratzea dela: ez dugu politikarik ulertzen 
modu honetan ez bada. Ez da ordea hau 
Lazkaoko PNVren gustuko jokaera izan historiko-
ki. Nahiago dute erabakiak euren artean hartzea, 
inori ahalik eta azalpen gutxien emanez.

 Baina pixkanaka ari gara lortzen euren jarduteko 
modu zurrunean zirrikituak irekitzea, eta horren 
lekuko dira azken hilabeteetan martxan jarri 
dituzten entzuketa prozesuak. Egia da lortutako 
parte hartze maila oso apala izan dela ariketa 
hauetan (146 pertsonak online eta 125ek eskuz), 

Imaginad por un momento que vuestra vivienda 
ha quedado obsoleta y necesita una reforma 
importante para atender las necesidades actuales 
de vuestra familia. Esto probablemente requeriría 
una inversión significativa. ¿Cómo actuaríais en 
una situación así? ¿Comenzaríais a derribar una 
pared y levantar otra sin analizar primero las 
necesidades reales? ¿No estudiaríais previamen-
te el estado exacto de la casa? ¿Permitirías que el 
presupuesto creciera sin control?

Pues bien, esto es lo que está ocurriendo con 
nuestro polideportivo. Es innegable que el edificio 
requería una renovación profunda debido al 
envejecimiento de las instalaciones y al cambio 
en las necesidades de la ciudadanía. Pero la 
manera en que el PNV ha gestionado este asunto 
nos parece completamente irresponsable:

• Inició las obras sin esperar a reflexionar sobre 
cómo es Lazkao hoy en día, cómo evolucionará 
en los próximos años y cuáles serán las necesi-
dades de la ciudadanía.

• No realizó un análisis profundo de las instala-
ciones, y, como era de esperar, a medida que 
avanzan las obras, están surgiendo “sorpresas” 
que encarecen notablemente el presupuesto.

• Esta falta de planificación lleva al gobierno 
municipal a improvisar constantemente, con 
una consecuencia clara: el presupuesto sigue 
creciendo sin control. Y dado que los recursos 
municipales no son ilimitados, lo que se gasta 
aquí no puede destinarse a cubrir otras necesi-
dades.

En la misma línea, la cuota de membresía y las 
entradas del polideportivo aumentaron un 20%, y 
parece inevitable que en los próximos años se 
produzcan incrementos similares.

Pentsa ezazu une batez zure etxebizitza zaharki-
tua gelditu dela, eta obra handi bat behar duela 
zure familiaren egungo beharrei erantzun egoki 
bat emateko. Horrek, seguraski, inbertsio 
garrantzitsu bat egitea eskatuko dio zure 
familiari. Nola jokatuko zenuke horrelako egoera 
baten aurrean? Familiaren benetako beharrak 
ondo aztertu gabe hasiko zinateke pareta bat 
bota eta beste bal altxatzen? Ez zenuke aurretik 
etxearen egoera zehatza zein den aztertuko? 
Inongo kontrolik gabe aurrekontua gora eta gora 
joan dadin utziko zenuke?

Bada, horixe da gure kiroldegiarekin gertatzen 
ari dena. Ukaezina da kiroldegiak berritze sakon 
bat eskatzen zuela, herritarron beharrak 
aldatzen joan direlako, eta instalazioak zaharki-
tuak zeudelako. Baina egia ukaezin honen 
aurrean PNVk hartu duen jokaera ez zaigu 
batere arduratsua iruditzen: 
- Lazkao gaur nolakoa den eta hurrengo 

urteetan nola bilakatuko den, herritarrek zein 
behar izango dituzten hausnartzeko ariketari 
itxaron gabe, lanak abiatu zituen. 

- Ez zuen, gainera, instalazioen azterketa 
sakon bat egin, eta, noski, lanak aurrera 

Partehartzea
Participación

Kiroldegia
Polideportivo

doazen heinean, aurrekontua nabarmen 
garestitzen duten “sorpresak” agertzen ari 
dira.

- Plangintza falta honek, etengabe inprobisat-
zera darama udal gobernua, eta ondorioa 
garbia da: aurrekontua gora eta gora doa, 
kontrolik gabe. Eta udalaren baliabideak 
mugagabeak ez direnez, hemen xahutzen 
dena ezin beste behar batzuei erantzutera 
bideratu.

Zentzu berean, kiroldegiko bazkidetza eta 
sarrerak ere %20 igo ziren, eta ekidin ezina dirudi 
datozen urteetan ere antzeko igoerak izatea.

eta beraz, temati jarraituko dugu EHBildutik gai 
honekin, Udal Gobernuari eskatuz jar ditzala 
martxan parte hartze aktiboagoa bermatuko 
duten ekintzak. Beste alde batetik, herritar 
guztiei deialdia egiten dizuegu aukera duzuen 
guztietan zuen ahotsa Udalera helaraz dezazuen, 
eta herriko erabaki garrantzitsuetan zuen iritzia 
kontuan har dadila exijitu dezazuen.
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Gauza jakina da EHBilduren marka bereizgarrie-
tako bat herritarren iritziak erabaki organoetara 
bideratzea dela: ez dugu politikarik ulertzen 
modu honetan ez bada. Ez da ordea hau 
Lazkaoko PNVren gustuko jokaera izan historiko-
ki. Nahiago dute erabakiak euren artean hartzea, 
inori ahalik eta azalpen gutxien emanez.

 Baina pixkanaka ari gara lortzen euren jarduteko 
modu zurrunean zirrikituak irekitzea, eta horren 
lekuko dira azken hilabeteetan martxan jarri 
dituzten entzuketa prozesuak. Egia da lortutako 
parte hartze maila oso apala izan dela ariketa 
hauetan (146 pertsonak online eta 125ek eskuz), 

Imaginad por un momento que vuestra vivienda 
ha quedado obsoleta y necesita una reforma 
importante para atender las necesidades actuales 
de vuestra familia. Esto probablemente requeriría 
una inversión significativa. ¿Cómo actuaríais en 
una situación así? ¿Comenzaríais a derribar una 
pared y levantar otra sin analizar primero las 
necesidades reales? ¿No estudiaríais previamen-
te el estado exacto de la casa? ¿Permitirías que el 
presupuesto creciera sin control?

Pues bien, esto es lo que está ocurriendo con 
nuestro polideportivo. Es innegable que el edificio 
requería una renovación profunda debido al 
envejecimiento de las instalaciones y al cambio 
en las necesidades de la ciudadanía. Pero la 
manera en que el PNV ha gestionado este asunto 
nos parece completamente irresponsable:

• Inició las obras sin esperar a reflexionar sobre 
cómo es Lazkao hoy en día, cómo evolucionará 
en los próximos años y cuáles serán las necesi-
dades de la ciudadanía.

• No realizó un análisis profundo de las instala-
ciones, y, como era de esperar, a medida que 
avanzan las obras, están surgiendo “sorpresas” 
que encarecen notablemente el presupuesto.

• Esta falta de planificación lleva al gobierno 
municipal a improvisar constantemente, con 
una consecuencia clara: el presupuesto sigue 
creciendo sin control. Y dado que los recursos 
municipales no son ilimitados, lo que se gasta 
aquí no puede destinarse a cubrir otras necesi-
dades.

En la misma línea, la cuota de membresía y las 
entradas del polideportivo aumentaron un 20%, y 
parece inevitable que en los próximos años se 
produzcan incrementos similares.

Es sabido que una de las señas de identidad de 
EHBildu es canalizar las opiniones de las y los 
ciudadanos hacia los órganos de decisión: no 
entendemos la política de otra manera. Sin 
embargo, esta no ha sido históricamente la forma 
de proceder que gusta al PNV de Lazkao, que 
prefiere tomar decisiones internamente y dar las 
menores explicaciones posibles.

eta beraz, temati jarraituko dugu EHBildutik gai 
honekin, Udal Gobernuari eskatuz jar ditzala 
martxan parte hartze aktiboagoa bermatuko 
duten ekintzak. Beste alde batetik, herritar 
guztiei deialdia egiten dizuegu aukera duzuen 
guztietan zuen ahotsa Udalera helaraz dezazuen, 
eta herriko erabaki garrantzitsuetan zuen iritzia 
kontuan har dadila exijitu dezazuen.

Aun así, estamos logrando, poco a poco, abrir 
grietas en su rígida manera de actuar. Un ejemplo 
de ello son los procesos de escucha que han 
puesto en marcha en los últimos meses. Es cierto 
que el nivel de participación logrado ha sido muy 
bajo en estas iniciativas (146 personas de forma 
online y 125 de manera presencial). Por ello, 
desde EHBildu seguiremos insistiendo en este 
tema, pidiendo al Gobierno Municipal que impul-
se acciones que garanticen una participación más 
activa.

Por otro lado, hacemos un llamamiento a toda la 
ciudadanía para que aproveche cualquier oportu-
nidad de hacer llegar su voz al Ayuntamiento y 
exija que sus opiniones sean tomadas en cuenta 
en las decisiones importantes para el municipio.
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UEMA, Udalerri Euskaldunen Mankomunitatea, izenak dioen gisan, 
gure hizkuntzaren egoeraz berariazko kezka zuten udalerri batzuek sortutako 

erakundea da. Baditu kide izateko baldintza batzuk edonoren esku ez daudenak, eta 
Lazkaok betetzen ote dituen jakin nahi izan dugu EHBildukook. Horretarako, Martin 

Aramendi ataundarren alkatearekin egon gara. Izan ere, Ataun bada UEMAko kide, eta 
iaztik Martinek dauka UEMAren ardura nagusia.

Zer ekar diezaioke Lazkaori?

1.- Zer da UEMA, zertan dihardu, non dihardu, 
zeindira bere lan-ildo nagusiak?
 Udalerri Euskaldunen Mankomunitatea erakunde 

publikoa da, euskararen biziberritze prozesuan 
buru-belarri lanean ari dena, berezitasun batekin: 
UEMAk udalerri euskaldunetan eta arnasguneetan 
dihardu. Benetan sinetsita gaude, eta hori frogatzen 
du azken ikerketa nagusiak, euskararen biziberritze 
prozesuan oso paper garrantzitsua jokatzen dutela 
udalerri euskaldunek, eta horiek zaindu ezean, nekez 
lortuko dugula Euskal Herria euskalduntzea. 1991n 
sortu zen UEMA, hasiera hartan 17 udal ziren, eta 
gaur egun Hego Euskal Herriko 113 udalek osatzen 
dugu.

 UEMAk bi zeregin nagusi ditu: batetik, hizkuntza 
politikan arnasguneek eta udalerri euskaldunek 
duten garrantzia aldarrikatzen du, eta gune horieta-
rako politika aurrerakoiak eskatzen ditu; eta, 
bestetik, udalerri horietan eragiten du arnasguneei 
eusteko eta udalerri euskaldunak arnasgune izateko 
bidean jartzeko.

 Udalak eta administrazioa euskalduntzen aitzindaria 
eta bide-urratzailea izan da UEMA urte askotan, eta 
horretan jarraitzen du gaur egun ere. Duela zenbait 
urte, ordea, udalak euskalduntzeaz gain, udalerria 
euskalduntzeko lanari ekitea ere giltzarria zela ikusi 
zuen UEMAk, asko aldatzen ari baita tipologia 
honetako udalerrien egoera soziolinguistikoa. Gaur 
egun, UEMAren egiteko garrantzitsuenetakoa da 
udalerrian eragitea, eta herritarren sentsibilizazioa 
eta ahalduntzeaz gain, euskaraz bizitzeko dauden 
oztopoak gainditzeko egitasmoak lantzen ditugu  
batez ere. UEMAk, ikerketan oinarrituta, udalerri 
euskaldunetarako eta arnasguneetarako egitasmo 
estrategikoak diseinatzen ditu, eta horiek dira gero 
herriz herri inplementatzen direnak. 

2.- Zergatik elebakartasuna gizarte eleanitzean? 
 UEMAtik ez dugu elebakartasunaren alde soilik 

egiten. Eleanitzak gara, hizkuntza guztiak dira 

UEMA:

¿Qué puede aportar UEMA a Lazkao?

garrantzitsuak. Hizkuntza guztien egoera, ordea, ez 
da berdina. Euskara, esaterako, hizkuntza gutxitua 
eta jazarria izan da mendez mende, eta horrek 
eragina du gaur egungo egoeran. Nahitaezkoa dugu 
euskara biziberritzeko neurri sendoak eta ausartak 
hartzea, euskara lehenetsiz. Horrez gain, hizkuntza 
guztiek, iraungo  badute, behar-beharrezkoak dituzte 
arnasguneak, hizkuntza modu naturalean eta eroso 
erabiltzen den eremuak, antena-efektua sortzen 
dutelako eta hizkuntza biziberritzeko giltzarriak 
direlako. Horregatik nabarmentzen dugu euskarari 
eustea eta euskara sendotzea ezinbestekoa dela. Ez 
beste hizkuntzak baztertzen ditugulako. Inola ere ez; 
arnasguneei eta udalerri euskaldunei eusteko euskara 
zabaltzea ezinbestekoa dugulako baizik

.
3.- Zein dira UEMAn sartzeko baldintzak? Betetzen al 
ditu Lazkaok?
 UEMAra sartzeko bi baldintza bete behar dira: 

batetik, udalerriko euskara indizea (euskaldunak eta 
ia euskaldunak) %70etik gorakoa izatea; bestetik, 
udalak UEMAko kide izateko erabakia hartzea 
udalbatzan. Lazkaon %73 da euskara-indizea. Hortaz, 
oraintxe bertan badauka UEMAn sartzeko aukera.

 
4.- Zer iritzi duzu Lazkao UEMAn sartzeari buruz? Zer 
emango lioke, zer eskatuko?
 Goierriko baldintzak betetzen dituzten udalerri 

gehienak UEMAko kide dira, eta ona litzateke guztiak 
kide izatea, eta zer esanik Lazkao; Goierriko hiru herri 
nagusietako bat izanda, eskualdean eragiteko aukera 
gehiago izango genuke. Garai batean arnasgunea izan 
zen zuen herria, baina gaur egun egoera asko aldatu 
da Lazkaon ere. Udalerri hauetan hizkuntza politikan 
urrats sendoak ematea dagokigu, bestela egoerak ez 
du hobera egingo. UEMAk Lazkaori ekarpen sendoa 
egingo liokeela iruditzen zai. UEMA kide izateak 
konpromisoa eskatzen du, baina proiektu interesgarri 
eta estrategikoak egiteko aukera ere ematen die kide 
diren udalei.

5.- Ba al da antzeko herririk UEMAn? 
 Bai, noski. Tamainaz antzekoak diren herri ugari 

daude, baita handiagoak direnak ere: Markina-Xe-
mein, Astigarraga, Lezo, Hondarribia, Azpeitia, 
Azkoitia, Deba, Mutriku… Herri bakoitzak diru bere 
berezitasunak, eta komeni da horiek guztiak kontuan 
hartzea herrian zer eta nola egin erabaki aurretik, 
baina ezaugarri komunak ere badituzte. 

6.- Zu ataundarra izanik, ezagutzen duzu Lazkaoko 
egoera ere, zer iritzi duzu Lazkaoko euskararen 
egoeraz? 
 Inguruko udalerri euskaldunetan gertatzen dena ere 

suma daiteke suma daiteke Lazkaon ere. Udalerri 
euskalduna da, eta euskararen ezagutza datuak 
goranzko joera izanagatik ere, oraindik %70en 
bueltan daude. Baina erabilerak sortzen du kezka. 
Euskara gehien erabiltzen dutenen artean ere, 
haurren eta gazteen artean, kezkatzeko zantzu argiak 
ikusten dira hizkuntza-ohiturei dagokienez. Euskal-
duen tipologia asko aldatzen ari da, familia-ereduak, 
etxeko hizkuntza-erabilera, pantailetako edukiek eta 
sare sozialek egundoko eragina dute, eta horrek gero 

isla du eguneroko erabileran. Ezinbestekoa da herrita-
rrak ahalduntzea eta sentsibilizatzea, euskarari 
zergatik eutsi behar zaion adieraziz. Eta udalari, 
noski, eredu izatea dagokio.

7.- Lazkao “arnasgune” herria badela esango 
zenuke?
 Lazkao udalerri euskalduna da, baina ez arnasgunea. 

Lehen udalerri euskaldun guztiak arnasguneak zirela 
esaten zen, baina dagoeneko argi dago ez dela 
horrela. Udalerri euskalduna da euskara indizea 
%70etik gora baldin badu. Lazkaoren kasuan, %73koa 
da, baina horrek ez du bermatzen arnasgunea izatea. 
Arnasgunea da euskara naturaltasunez eta lasai 
dabilen gunea; hizkuntza belaunaldiz belaunaldi 
normaltasunez transmititzen dena. Lazkaon, kaleko 
erabilera % 55ekoa da, eta etxeko erabilera %49koa. 
Datu horiekin, esan daiteke Lazkao euskararen 
nagusitasun argirik gabeko eremua dela, eta ez 
arnasgunea. Euskarari eusteko eta hizkuntza-ohitu-
rak iraultzeko, giltzarria izango da herritarrak 
sentsibilizatzea. Eta UEMAn horretan ari gara, 
buru-belarri. 
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UEMA (Udalerri Euskaldunen Mankomunitatea) es una entidad creada por municipios que 
mostraban una preocupación específica por la situación del euskera. Como indica su nombre, su 

labor principal se centra en promover y revitalizar el uso de esta lengua. Sin embargo, no todos los 
municipios pueden ser miembros, ya que deben cumplir ciertos requisitos. Desde EH Bildu, 
quisimos averiguar si Lazkao reúne estas condiciones, por lo que conversamos con Martin 

Aramendi, alcalde de Ataun, municipio miembro de UEMA, quien desde el año pasado desempeña 
un rol clave en la gestión de la mancomunidad.

1.- Zer da UEMA, zertan dihardu, non dihardu, 
zeindira bere lan-ildo nagusiak?
 Udalerri Euskaldunen Mankomunitatea erakunde 

publikoa da, euskararen biziberritze prozesuan 
buru-belarri lanean ari dena, berezitasun batekin: 
UEMAk udalerri euskaldunetan eta arnasguneetan 
dihardu. Benetan sinetsita gaude, eta hori frogatzen 
du azken ikerketa nagusiak, euskararen biziberritze 
prozesuan oso paper garrantzitsua jokatzen dutela 
udalerri euskaldunek, eta horiek zaindu ezean, nekez 
lortuko dugula Euskal Herria euskalduntzea. 1991n 
sortu zen UEMA, hasiera hartan 17 udal ziren, eta 
gaur egun Hego Euskal Herriko 113 udalek osatzen 
dugu.

 UEMAk bi zeregin nagusi ditu: batetik, hizkuntza 
politikan arnasguneek eta udalerri euskaldunek 
duten garrantzia aldarrikatzen du, eta gune horieta-
rako politika aurrerakoiak eskatzen ditu; eta, 
bestetik, udalerri horietan eragiten du arnasguneei 
eusteko eta udalerri euskaldunak arnasgune izateko 
bidean jartzeko.

 Udalak eta administrazioa euskalduntzen aitzindaria 
eta bide-urratzailea izan da UEMA urte askotan, eta 
horretan jarraitzen du gaur egun ere. Duela zenbait 
urte, ordea, udalak euskalduntzeaz gain, udalerria 
euskalduntzeko lanari ekitea ere giltzarria zela ikusi 
zuen UEMAk, asko aldatzen ari baita tipologia 
honetako udalerrien egoera soziolinguistikoa. Gaur 
egun, UEMAren egiteko garrantzitsuenetakoa da 
udalerrian eragitea, eta herritarren sentsibilizazioa 
eta ahalduntzeaz gain, euskaraz bizitzeko dauden 
oztopoak gainditzeko egitasmoak lantzen ditugu  
batez ere. UEMAk, ikerketan oinarrituta, udalerri 
euskaldunetarako eta arnasguneetarako egitasmo 
estrategikoak diseinatzen ditu, eta horiek dira gero 
herriz herri inplementatzen direnak. 

2.- Zergatik elebakartasuna gizarte eleanitzean? 
 UEMAtik ez dugu elebakartasunaren alde soilik 

egiten. Eleanitzak gara, hizkuntza guztiak dira 

garrantzitsuak. Hizkuntza guztien egoera, ordea, ez 
da berdina. Euskara, esaterako, hizkuntza gutxitua 
eta jazarria izan da mendez mende, eta horrek 
eragina du gaur egungo egoeran. Nahitaezkoa dugu 
euskara biziberritzeko neurri sendoak eta ausartak 
hartzea, euskara lehenetsiz. Horrez gain, hizkuntza 
guztiek, iraungo  badute, behar-beharrezkoak dituzte 
arnasguneak, hizkuntza modu naturalean eta eroso 
erabiltzen den eremuak, antena-efektua sortzen 
dutelako eta hizkuntza biziberritzeko giltzarriak 
direlako. Horregatik nabarmentzen dugu euskarari 
eustea eta euskara sendotzea ezinbestekoa dela. Ez 
beste hizkuntzak baztertzen ditugulako. Inola ere ez; 
arnasguneei eta udalerri euskaldunei eusteko euskara 
zabaltzea ezinbestekoa dugulako baizik

.
3.- Zein dira UEMAn sartzeko baldintzak? Betetzen al 
ditu Lazkaok?
 UEMAra sartzeko bi baldintza bete behar dira: 

batetik, udalerriko euskara indizea (euskaldunak eta 
ia euskaldunak) %70etik gorakoa izatea; bestetik, 
udalak UEMAko kide izateko erabakia hartzea 
udalbatzan. Lazkaon %73 da euskara-indizea. Hortaz, 
oraintxe bertan badauka UEMAn sartzeko aukera.

 
4.- Zer iritzi duzu Lazkao UEMAn sartzeari buruz? Zer 
emango lioke, zer eskatuko?
 Goierriko baldintzak betetzen dituzten udalerri 

gehienak UEMAko kide dira, eta ona litzateke guztiak 
kide izatea, eta zer esanik Lazkao; Goierriko hiru herri 
nagusietako bat izanda, eskualdean eragiteko aukera 
gehiago izango genuke. Garai batean arnasgunea izan 
zen zuen herria, baina gaur egun egoera asko aldatu 
da Lazkaon ere. Udalerri hauetan hizkuntza politikan 
urrats sendoak ematea dagokigu, bestela egoerak ez 
du hobera egingo. UEMAk Lazkaori ekarpen sendoa 
egingo liokeela iruditzen zai. UEMA kide izateak 
konpromisoa eskatzen du, baina proiektu interesgarri 
eta estrategikoak egiteko aukera ere ematen die kide 
diren udalei.

5.- Ba al da antzeko herririk UEMAn? 
 Bai, noski. Tamainaz antzekoak diren herri ugari 

daude, baita handiagoak direnak ere: Markina-Xe-
mein, Astigarraga, Lezo, Hondarribia, Azpeitia, 
Azkoitia, Deba, Mutriku… Herri bakoitzak diru bere 
berezitasunak, eta komeni da horiek guztiak kontuan 
hartzea herrian zer eta nola egin erabaki aurretik, 
baina ezaugarri komunak ere badituzte. 

6.- Zu ataundarra izanik, ezagutzen duzu Lazkaoko 
egoera ere, zer iritzi duzu Lazkaoko euskararen 
egoeraz? 
 Inguruko udalerri euskaldunetan gertatzen dena ere 

suma daiteke suma daiteke Lazkaon ere. Udalerri 
euskalduna da, eta euskararen ezagutza datuak 
goranzko joera izanagatik ere, oraindik %70en 
bueltan daude. Baina erabilerak sortzen du kezka. 
Euskara gehien erabiltzen dutenen artean ere, 
haurren eta gazteen artean, kezkatzeko zantzu argiak 
ikusten dira hizkuntza-ohiturei dagokienez. Euskal-
duen tipologia asko aldatzen ari da, familia-ereduak, 
etxeko hizkuntza-erabilera, pantailetako edukiek eta 
sare sozialek egundoko eragina dute, eta horrek gero 

isla du eguneroko erabileran. Ezinbestekoa da herrita-
rrak ahalduntzea eta sentsibilizatzea, euskarari 
zergatik eutsi behar zaion adieraziz. Eta udalari, 
noski, eredu izatea dagokio.

7.- Lazkao “arnasgune” herria badela esango 
zenuke?
 Lazkao udalerri euskalduna da, baina ez arnasgunea. 

Lehen udalerri euskaldun guztiak arnasguneak zirela 
esaten zen, baina dagoeneko argi dago ez dela 
horrela. Udalerri euskalduna da euskara indizea 
%70etik gora baldin badu. Lazkaoren kasuan, %73koa 
da, baina horrek ez du bermatzen arnasgunea izatea. 
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dabilen gunea; hizkuntza belaunaldiz belaunaldi 
normaltasunez transmititzen dena. Lazkaon, kaleko 
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1. ¿Qué es UEMA y cuáles son sus principales líneas de 
trabajo?
 UEMA es una entidad pública que trabaja intensamen-

te en la revitalización del euskera, con un enfoque 
particular en los municipios euskaldunes y en las 
zonas conocidas como "arnasguneak" (áreas de uso 
natural del euskera). Las investigaciones han demos-

trado que los municipios euskaldunes desempeñan 
un papel crucial en la revitalización de la lengua. Sin 
su protección, sería muy difícil euskaldunizar Euskal 
Herria.

 Fundada en 1991 con 17 municipios, UEMA cuenta hoy 
con 113 municipios del sur de Euskal Herria. Sus 
principales tareas incluyen:

• Promover la importancia de los municipios euskaldu-
nes y arnasguneak en las políticas lingüísticas, deman-
dando estrategias progresistas para estas áreas.

• Implementar acciones directas en los municipios para 
fortalecer su condición de arnasgune y fomentar el 
uso del euskera.

 Además, UEMA lidera iniciativas para euskaldunizar 
tanto la administración municipal como la vida 
cotidiana de los habitantes. Esto incluye sensibilizar a 
la ciudadanía, empoderarla y superar las barreras para 
vivir en euskera.

2. ¿Por qué priorizar el monolingüismo en una 
sociedad multilingüe?

 UEMA no defiende únicamente el monolingüismo. 
Somos plurilingües y valoramos todas las lenguas. Sin 
embargo, la situación del euskera es distinta: ha sido 
una lengua minoritaria y perseguida durante siglos, lo 
que la hace vulnerable en la actualidad. Para revitalizar-
la, es imprescindible adoptar medidas valientes y 
priorizar el euskera, sin excluir otras lenguas, sino 
porque los arnasguneak son esenciales para la supervi-
vencia de cualquier idioma. Estos espacios, donde el 
uso del euskera es natural y predominante, generan un 
"efecto antena" clave para su fortalecimiento.

3. ¿Cuáles son los requisitos para formar parte de 
UEMA? ¿Los cumple Lazkao?
 Para unirse a UEMA, los municipios deben cumplir 

dos condiciones:
 1. El índice de euskaldunes (hablantes y casi hablan-

tes) debe superar el 70%.
 2. El pleno municipal debe aprobar la incorporación a UEMA.
 En el caso de Lazkao, el índice de euskaldunes es del 

73%, por lo que cumple con el requisito y podría 
integrarse a la mancomunidad

.
4. ¿Qué opina sobre la incorporación de Lazkao a 

UEMA? ¿Qué aportaría y qué implicaría?
 La mayoría de los municipios de Goierri que cumplen 

los requisitos ya son miembros de UEMA. Sería 
positivo que todos formaran parte, especialmente 
Lazkao, uno de los tres municipios principales de la 
comarca, lo que incrementaría su capacidad de 
influencia regional. Aunque Lazkao fue un arnasgune 
en el pasado, la situación ha cambiado. Incorporarse a 
UEMA permitiría abordar estos retos con estrategias 
avanzadas, aunque también implicaría un compromi-
so significativo.

5. ¿Existen municipios similares en UEMA?
 Sí, hay varios municipios de tamaño similar o incluso 

mayores, como Markina-Xemein, Astigarraga, Lezo, 
Hondarribia, Azpeitia, Azkoitia, Deba y Mutriku. 
Aunque cada uno tiene sus particularidades, compar-
ten características comunes que facilitan el desarrollo 
de estrategias adaptadas.

6. ¿Cómo evalúa la situación del euskera en Lazkao?
 Al igual que en otros municipios euskaldunes, Lazkao 

enfrenta desafíos. Aunque el conocimiento del 
euskera supera el 70%, preocupa la falta de uso, 
especialmente entre la juventud. Factores como los 
cambios en las dinámicas familiares, el consumo de 
contenidos en pantallas y redes sociales afectan los 
hábitos lingüísticos cotidianos. Por ello, es crucial 
sensibilizar y empoderar a la población, además de 
que el municipio sea un ejemplo a seguir.

7. ¿Se puede considerar a Lazkao un arnasgune?
 Lazkao es un municipio euskaldun, pero no un 

arnasgune. Aunque el índice de conocimiento del 
euskera es del 73%, esto no garantiza que el idioma 
se transmita de forma natural entre generaciones. 
Con un uso del euskera del 55% en la calle y del 49% 
en el ámbito familiar, Lazkao no se considera un 
área de predominancia lingüística. Para revertir esta 
situación, se necesita un esfuerzo sostenido en 
sensibilización y fortalecimiento del euskera, tarea 
en la que UEMA puede ser clave.
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